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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Novák Katalin: az emberek a családra és a gyermekvállalásra szavaznak 
2024. január 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu, Ma.hu, 

ma7.sk 

Az emberek a családra és a gyermekvállalásra szavaznak - ez derült ki abból a tíz kérdésből álló 

sorozatból, amelyet Novák Katalin köztársasági elnök indított saját X oldalán "Keddek az 

emberiségért" (Humanity Tuesdays) elnevezéssel, amelyhez Elon Musk, a közösségi oldal 

tulajdonosa is csatlakozott. A Sándor-palota közleményében felidézte: Novák Katalin és Elon 

Musk 2023. szeptember 23-i austini találkozójának a demográfia volt az egyik kulcstémája, a 

mottója pedig az volt: "a gyermekvállalás menti meg a világot!" A Tesla és a SpaceX tulajdonosa 

az egyik legfenyegetőbb problémának tartja a Nyugat demográfiai válságát, ezért a témában 

szövetségesként tekintenek egymásra Magyarország köztársasági elnökével. A találkozót 

követően Novák Katalin saját X oldalán 10 héten keresztül minden kedden egy a családdal és a 

demográfiával kapcsolatos kérdést tett fel, azzal a céllal, hogy felhívja a világ közvéleményének 

figyelmét a problémára. A kezdeményezéshez csatlakozott Elon Musk is. A Sándor-palota 

tájékoztatása szerint a legnépszerűbb kérdésre, amely 42 millió emberhez ért el, a válaszadók 

62 százaléka úgy felelt, hogy a gyermeket nevelőket nem érheti gazdasági hátrány. 

 

Még januárban találkozik Jermak és Szijjártó 
2024. január 4. – karpataljalap.net 

Andrij Jermak, az ukrán Elnöki Hivatal vezetője december 28-án telefonon beszélt Szijjártó 

Péter magyar külgazdasági és külügyminiszterrel. Megállapodtak, hogy még januárban 

találkoznak, valamint téma volt Volodimir Zelenszkij ukrán elnök és Orbán Viktor magyar 

miniszterelnök találkozójának megszervezése – közölte a Jevropejszka Pravda a két 

tisztviselőnek a közösségi médiában megjelent tájékoztatása alapján. „Néhány héttel ezelőtti 

megállapodásunknak megfelelően ma újra telefonon egyeztettünk Andrij Jermakkal, az ukrán 

Elnöki Hivatal vezetőjével. A folyamatos magas szintű párbeszéd fenntartása fontos, mert az 

reményt ad arra, hogy javítani tudjuk kapcsolatainkat, márpedig mi abban vagyunk érdekeltek, 

hogy a lehető legjobb együttműködést tartsuk fenn minden szomszédunkkal. Békepárti 

álláspontunkon természetesen nem változtatunk, de várakozással tekintek januári személyes 

találkozásunk elé, mert ott lehetőségünk lesz a legfeszítőbb kétoldalú kérdések megvitatására” 

– írta Szijjártó Péter a Facebookon. Andrij Jermak ugyanakkor arról számolt be, hogy 

eredményes telefonbeszélgetést folytattak a Volodimir Zelenszkij elnök és Orbán Viktor 

miniszterelnök közötti (argentínai – a szerk.) kommunikáció folytatásaként. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/04/novak-katalin-az-emberek-a-csaladra-es-a-gyermekvallalasra-szavaznak
https://karpataljalap.net/node/66864


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 5. 

A kudarcból okulva tovább kell lépni 
2023. január 4. – Magyar7 hetilap 

Milyen helyzetben vannak, és mire számíthatnak az új évben a külhoni magyar nemzetrészek? 

Képes lesz-e talpra állni a szeptemberi kudarc után a felvidéki magyar politika? Mi volt a 

nemzetpolitika legnagyobb eredménye az óévben, és milyen új programok indulnak 2024-ben? 

Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkárt kérdeztük. Az államtitkár kiemelte: 

Ha azt szeretnénk, hogy a magyar közösséget ne tudják megkerülni, akkor az etnikai 

politizálásnak nincs semmilyen alternatívája. Kiemelte: Ahhoz, hogy Szlovákia déli sávja 

magyar jellegű vagy magyar jellegű is maradjon – kultúrában, nyelvben, szokásaiban – szükség 

van egy magyar etnikai pártra a parlamentben. Ha az etnikai politizálás működik helyi és 

megyei szinten, akkor működnie kell országos szinten is. 

(Az interjú teljes terjedelmében a Magyar7 hetilapban olvasható)  

 

Ács János karmester lesz a Trianon Múzeum első nagykövete 
2024. január 4. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu 

Ács János karmester lesz a Trianon Múzeum első nagykövete - közölte az intézmény 

csütörtökön az MTI-vel. Közleményük szerint rendhagyó kezdeményezéssel indította az új évet 

a Trianon Múzeum, nagyköveti címet hozott létre, melynek első kitüntetettje Ács János. Azt 

írták, az intézmény a kitüntető státuszt a jövőben olyan példaértékű teljesítményt felmutató 

művészeknek, sportolóknak, közéleti személyiségeknek adományozza, akik a magyar nemzet 

történelmi küldetésének, a Kárpát-medence egységének és a Trianon Múzeum történelmi 

jogfolytonosságot újjáépítő, nemzetegyesítő képviseletének szellemiségében élik meg 

munkásságukat, szerepüket. 

        
Hétfőtől órarend szerint folytatódik a tanítás a székelyudvarhelyi Tamási Áron 

Gimnáziumban 
2024. január 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, Ma.hu, 

szekelyhon.ro, maszol.ro, Krónika, Nyugati Jelen, Vajma.info 

Hétfőtől órarend szerint folytatódik a tanítás a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnáziumban, 

decemberben részben leomlott diákotthonának lakóit pedig a székelyföldi város más 

tanintézeteinek kollégiumai fogadták be - közölte csütörtökön az iskola vezetősége. A 

székelyudvarhelyi tanintézet a honlapján közzétett közleményében azt írta: a diákotthon 95 

lakóját a Baczkamadarasi Kis Gergely Református Kollégium, a Református Diákotthon 

Alapítvány, a Kós Károly Szakközépiskola és az Eötvös József Mezőgazdasági Szakközépiskola 

diákotthona, illetve az Unitárius Vendégház és a Mallersdorfi Szegény Ferences Nővérek 

fogadták be. Közölték továbbá, hogy hétfőtől - amikor véget ér a romániai téli szünet - órarend 

szerint folyik majd a tanítás az iskolában. A korábban a diákotthon tornatermében megtartott 

testnevelésórák és az alternatív tevékenységek más helyszínen lesznek. 
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https://magyarnemzet.hu/kultura/2024/01/vilaghiru-karmester-lesz-a-trianon-muzeum-elso-nagykovete?utm_source=hirstart&utm_medium=referral&utm_campaign=hiraggregator
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/04/hetfotol-orarend-szerint-folytatodik-a-tanitas-a-szekelyudvarhelyi-tamasi-aron-gimnaziumban
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/04/hetfotol-orarend-szerint-folytatodik-a-tanitas-a-szekelyudvarhelyi-tamasi-aron-gimnaziumban
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A 175 éve történt nagyenyedi vérengzésre emlékeznek fáklyás felvonulással a 

Bethlen Gábor Kollégium udvarán  
2024. január 4. – Krónika 

Fáklyás felvonulásra, megemlékezésre várja a résztvevőket a nagyenyedi Bethlen Gábor 

Kollégium Alapítványa a kollégium udvarára: a 175 évvel ezelőtt január 8-án történt pusztításra 

emlékeznek. Amint az alapítvány Facebook-oldalán közzétett felhívásban olvasható, az 

Emlékezzünk, hogy megmaradjunk című eseményt január 8-án, hétfőn 18 órától tartják. „Isten 

kegyelméből itt vagyunk a rettenetes pusztítás ellenére!” – olvasható a felhívásban. A 

nagyenyedi vérengzés 1849. január 8–11. között történt, mikor román népfelkelők lerohanták 

és feldúlták a katonai védelem nélkül maradt Nagyenyedet. A vérengzés áldozata lett 600–

1000 magyar polgár a korabeli források szerint (további körülbelül ugyanennyi halálra fagyott 

menekülés közben); a rombolásban elpusztult a város nagy része, beleértve a református 

kollégium épületeit, könyvtárát és felszerelését. 

 

Választási „szuperév”: búcsú Iohannistól, erősödő AUR-veszély  
2024. január 4. – maszol.ro 

Csak egy dologban lehetünk biztosak: idén szilveszterkor már nem Klaus Iohannis fogalmaz 

meg elnöki köszöntőt. Hogy ki lesz az utódja, rajtunk is múlik. Óriási politikai kérdőjelek 

sorakoznak előttünk egy olyan évben, amikor minden valószínűség szerint ötször járulhatunk 

az szavazóurnák elé. 2024 első megmérettetése június 9-én lesz, amikor az Európai Parlament 

(EP) összetételének romániai részét határozhatjuk meg, 33 mandátum sorsáról dönthetünk. 

Eddig mérsékelt érdeklődés mutatkozott a távolinak tűnő és számunkra kevésbé fontos 

dolgokról vitatkozó uniós intézmény képviselői iránt, most viszont változhat a helyzet. A hazai 

pártok ugyanis az év második felében esedékes őszi helyhatósági, parlamenti és 

elnökválasztások főpróbájának tartják a koranyári szavazást, így óriási erőfeszítéseket tesznek 

majd a voksolók mozgósítása érdekében. 

 

Számlákhoz csíptetett AUR-os szórólapok Koronkán   
2024. január 4. – maszol.ro 

Az AUR szórólapjait csíptette ismertlen tettes Koronkán az Aquaserv vízszámláira - számolt be 

a Marosvásárhelyi Rádió. A vállalat felvette a kapcsolatot azzal a céggel, amellyel szerződéses 

viszonyban állnak a számlák kiszórását illetően, azonban ők nem tudtak az esetről, mivel a 

munkát a Román Postának adták át. Sipos Levente, az Aquaserv igazgatója a rádió 

megkeresésére elmondta: feljelentést tettek a cég ellen. Mint fogalmazott, mindent elkövetnek 

annak érdekében, hogy az idei, „választási szuperévben”, de máskor se ismétlődhessen meg 

ehhez hasonló eset.  
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-175-eve-tortent-nagyenyedi-verengzesre-emlekeznek-faklyas-felvonulassal-a-bethlen-gabor-kollegium-udvaran
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-175-eve-tortent-nagyenyedi-verengzesre-emlekeznek-faklyas-felvonulassal-a-bethlen-gabor-kollegium-udvaran
https://maszol.ro/belfold/Valasztasi-szuperev-bucsu-Iohannistol-erosodo-AUR-veszely#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Szamlakhoz-csiptetett-AUR-os-szorolapok-Koronkan


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 5. 

Utolsó útjára kísérték a „tündéri költőt”, végső búcsút vettek Marosvásárhelyen 

KAF-tól  
2024. január 4. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Végső búcsút vettek csütörtökön Kovács András Ferenctől pályatársai, barátai és tisztelői, a 

Kossuth-díjas költőt a marosvásárhelyi református temetőben kísérték utolsó útjára. Kovács 

András Ferenc költő, esszéíró, műfordító, dramaturg, a Látó szépirodalmi folyóirat volt 

főszerkesztője 64 éves korában hunyt el szombaton. Gyászolók népes hada kísérte utolsó 

útjára, ahol Ötvös József nyugalmazott református lelkipásztor és pályatársa, Markó Béla 

költő, a Látó alapító főszerkesztője búcsúztatta – tudósított az MTI. Markó Béla 

búcsúbeszédében „a tündéri költőnek” nevezte az elhunytat, és megismerkedésük időszakát 

idézte fel, amikor Kovács Ferencből KAF lett. Rámutatott: Dsida Jenőhöz, Áprily Lajoshoz, 

Kányádi Sándorhoz vagy Szilágyi Domokoshoz hasonlóan akkor is felismerhetők lennének a 

versei, ha nem lennének aláírva. 

        
Elnökválasztás: Forró (egyelőre) a mérhetetlen kategóriában, a Median SK 

felmérésében Ódor is szerepel 
2024. január 4. – Komjáthy Lóránt – Körkép.sk 

Pár héttel ezelőtti felmérés közölt a Median SK a potenciális és hipotetikus elnökjelöltek 

esélyeiről. A listát továbbra is Peter Pellegrini (HLAS) házelnök vezeti. Forró Krisztiánt, a 

Magyar Szövetség elnökét nem említi a felmérés. A korábbi, SANEP által közölt adatok Forrót 

0,6 százalékra mérték. Elnökjelöltségét a párt decemberi kongresszusán szavazták meg a 

küldöttek. A számok azért is érdekesek, mert a Median SK szerint a választáson részt venni 

hajlandó emberek 60 százaléka holtbiztos, 30 százaléka pedig csaknem biztos a favoritjában. 

Mozgástere a jelölteknek tehát nem nagyon van, legalábbis, ha szokványos kampányt 

feltételezünk. Forró számára szintén súlyos problémát jelez, hogy a Magyar Szövetség választói 

körében esélyesnek mért jelöltek között sem szerepel. Helyette az első helyen, fej-fej mellett 

halad Ódor Lajos és Jozef Banáš. Az előbbi Zuzana Čaputová szakértői kormányának volt a 

miniszterelnöke hónapokon át a tavalyi előrehozott választásokig, és jelenleg a progresszív 

erőtér potenciális magyar politikai projektjének része. Banáš próza-, és drámairó, egykori 

politikus és diplomata. Az elnökválasztás legesélyesebb jelöltjének Peter Pellegrinit tartja, aki 

egyelőre még nem jelentette be indulását, bár nyíltan nem is cáfolta azt eddig. 

 

Horony Ákos kormánybiztos nem ért egyet a kulturális alapok összevonási 

tervével 
2024. január 4. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Horony Ákos kisebbségi kormánybiztos nem ért egyet a Művészeti Alap (FPU) és a Kisebbségi 

Kulturális Alap (FPKNM – KKA) összevonásának tervével. Az ügyben levelet írt Martina 

Šimkovičová (SNS-jelölt) kulturális miniszternek. A törvény-előkészítő tervben meghatározott 
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https://kronikaonline.ro/kultura/utolso-utjara-kisertek-a-btunderi-koltotr-vegso-bucsut-vettek-marosvasarhelyen-kaf-tol
https://kronikaonline.ro/kultura/utolso-utjara-kisertek-a-btunderi-koltotr-vegso-bucsut-vettek-marosvasarhelyen-kaf-tol
https://korkep.sk/cikkek/politika/2024/01/04/elnokvalasztas-forro-egyelore-a-merhetetlen-kategoriaban-a-median-sk-felmereseben-odor-is-szerepel/
https://korkep.sk/cikkek/politika/2024/01/04/elnokvalasztas-forro-egyelore-a-merhetetlen-kategoriaban-a-median-sk-felmereseben-odor-is-szerepel/
https://ma7.sk/nagyvilag/horony-akos-kormanybiztos-nem-ert-egyet-a-kulturalis-alapok-osszevonasi-tervevel
https://ma7.sk/nagyvilag/horony-akos-kormanybiztos-nem-ert-egyet-a-kulturalis-alapok-osszevonasi-tervevel
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feladatok módosítását kérte, összhangban a kormány programnyilatkozatával, mely szerint a 

kormány a 2016 és 2020 között bevált módszer alapján kívánja támogatni a nemzeti 

kisebbségek fejlődését, tehát amikor létrehozták a KKA-t. “Kisebbségi kormánybiztosként 

ragaszkodom hozzá, hogy a támogatások odaítéléséről szóló döntéshozatalban megmaradjon a 

nemzetiségi kisebbségek részvételi joga” – írta a kormánybiztos. Az összevonás ellenzői 

szerdán (január 3.) a kormányhivatalban átadták petíciójukat, melyet 2500-an támogattak 

aláírásukkal. A törvénymódosítás előkészítésében való részvétel fontosságát Róbert Špoták, a 

Művészeti Alap (FPU) igazgatója is hangsúlyozta. A kulturális minisztérium közölte, az 

összevonás csak az egyik lehetséges megoldás a támogatási alapok hatékonyabb működésére, 

és a cél a bürokrácia csökkentése, valamint a támogatásra jogosultak körének bővítése. A tárca 

tájékoztatása szerint a végső megoldást nyilvános szakmai párbeszéd és az érintett csoportok 

képviselőivel folytatott egyeztetés előzi meg. 

 

Balga Zoltán prágai missziója 
2024. január 4. – Ma7.sk 

A nemzeti összetartozás apropójából, külhoni alkotók közreműködésével készült el a Mi, 

magyarok – portrék, önvallomások, beszélgetések című 53 részes különleges portrésorozat, 

mely a szerte a világban, a Kárpát-medencében és a diaszpórában élő magyar emberekről, 

közösségekről szól. gy éven keresztül, összesen tizenhét országban dolgoztak a kamerák: az 

Amerikai Egyesült Államokban, Argentínában, Ausztráliában, Csehországban, Dél-Afrikában, 

Finnországban, Horvátországban, Kanadában, Magyarországon, Nagy-Britanniában, 

Romániában, Spanyolországban, Svédországban, Szerbiában, Szlovákiában, Szlovéniában és 

Ukrajnában. Egyfajta keresztmetszetét adják a világban élő magyarságnak, pillanatképet arról, 

milyen sokfélék is vagyunk mi, magyarok. A műsorfolyamban a csábi származású Balga Zoltán 

prágai missziójáról is többet tudhat meg a néző. Miután Simák Ferenc bencés szerzetes 2004-

ben kilépett a szerzetesrendből, a cseh fővárosban megszűntek az 1992-től havonta tartott 

magyar nyelvű szentmisék.  Ezt az űrt töltötte be 2016. július 1-jétől Ipolyvisk korábbi 

plébánosa, Balga Zoltán. 

 

Csőtörés miatt január 8-án online oktatással indítja az új évet a Selye János 

Gimnázium 
2024. január 4. – Ma7.sk 

Az óév végén csőtörés történt a komáromi Selye János Gimnázium területén.  Bár folyik a hiba 

elhárítása, de mivel a munkálatok előreláthatólag január 8-án is folytatódnak, az intézmény 

igazgatója, Andruskó Imre aznapra online oktatást rendelt el. Az intézményben december 29-

én reggel történt csőtörés kapcsán azonnal elzárták a vízvezetékeket és értesítették a 

fenntartókat – a Nyitrai Megyei Hivatal illetékes osztályvezetőjét – egyúttal kérve a 

hibaelhárítási költségek megtérítését. Andruskó Imre a gimnázium igazgatója a javítások 

idejére online órákat rendelt el. Más igazgatókhoz hasonlóan neki is jogában áll évente 5 

igazgatói szabadnapot elrendelni és a tanítási órák tíz százalékát online módon megtartani. 
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Májusban újra alacsonyan szállnak a pofonok Komáromban 
2024. január 4. – Ma7.sk 

Bár az utolsó két meccs nem a tervek szerint alakult, kiemelkedően sikeres évet zárt a 

komáromi Wolf Fight Club. A Farkas Péter edző egyelőre legismertebb tanítványa, a madari 

Papp Lajos a csapatból elsőként kapott profi RFA-szerződést. Varga Katalin nemzetközi 

ketrecharc bírói képesítést szerzett, emellett 2. helyezést ért el az ADCC brazil jiu-jitsu 

versenyén. A mindössze 16 esztendős Fazekas Kristóf bekerült a szlovák MMA-válogatottba. 

Tücsök Tibornak idén nem volt vesztes meccse. Nagy Arnold és Konyári Dániel is aláírt az RFA-

hoz, igaz, egyelőre amatőr szinten. A klub bővítette a női „tagozatát" is. Aki Komáromban 

ismerkedne az átlagosnál izmosabb hölgyekkel, tartsa fejben, hogy közülük 27-en a WFC-ben 

edzenek.  

 

Végső búcsú vettek Matus János kántor, zenetanártól a pozsony-lamacsi 

krematóriumban 

2024. január 4. – Felvidék.ma 

December 20-án, 86. életévében magához szólította a Teremtő mgr. art. Matus János 

karnagyot, orgonistát, kántort, zeneszerzőt, zenepedagógust. 1938. október 2-án látta meg a 

napvilágot a csallóközi Nagymegyeren. Január 3-án nagy számú tisztelője vett Matus Jánostól 

végső búcsút a pozsony-lamacsi krematóriumban. Egyházi rítusú temetésén két lelkipásztor, 

köztük Jančovič Jozef korábbi dunacsúnyi, majd pozsony-óvárosi Szent Márton-templombeli, 

jelenleg horvátjárfalui plébános, egyben a Comenius Egyetem Cirill és Metód Szeminárium 

Tanszékének dékánja, docens működött közre.  

 

Újévi táncház és kalácssütő verseny Nagykéren 
2024. január 4. – Új Szó 

A Szlovákiai Magyar Szülők Szövetségének Nagykéri Alapszervezete várja a rendezvényre a 

kisgyerekes családokat, a fiatalokat és az időseket egyaránt. A táncházat Ölveczky Árpád és 

Gábor Klára vezeti, illetve a Pengő zenekar húzza a talpalávalót. A kalácssütő versenyben édes 

és sós kategóriában mérettetheti meg magát minden sütni tudó versenyző. Tavaly 45 

hagyományos kelt kalács, diós, mákos, túrós sütemény, valamint lepény, perec és pogácsa 

került az asztalra, a zsűri értékelését követően az újévi találkozó résztvevői is megkóstolhatták 

a finomságokat. Kanyicska Ilona a rendezvény ötletadója és szervezője a legutóbbi, 18. újévi 

vigadalomkor arról tájékoztatott, hogy 2005 januárjában szervezték meg először a különféle 

generációk nagy családi találkozását a nagykéri Mórinca néptánccsoport ösztönzésére. Az volt 

a céljuk, hogy a nemzedékeket közelebb hozzák egymáshoz és együtt mulassanak, táncoljanak.  
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https://ma7.sk/egyeni-sportok/majusban-ujra-alacsonyan-szallnak-a-pofonok-komaromban
https://felvidek.ma/2024/01/vegso-bucsu-vettek-matus-janos-kantor-zenetanartol-a-pozsony-lamacsi-krematoriumban/
https://felvidek.ma/2024/01/vegso-bucsu-vettek-matus-janos-kantor-zenetanartol-a-pozsony-lamacsi-krematoriumban/
https://ujszo.com/regio/ujevi-tanchaz-es-kalacssuto-verseny-nagykeren
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Visszaállítaná a kötelező sorkatonai szolgálatot Szerbiában a hadsereg vezérkara 
2024. január 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Index.hu, vg.hu, atv.hu, 

Vajma.info, PannonRTV 

A kötelező sorkatonai szolgálat visszaállítását kezdeményezte csütörtökön a szerb hadsereg 

vezérkara - olvasható a védelmi minisztérium közleményében. A vezérkar úgy véli: a szerb 

hadsereg védelmi erejének növelése érdekében az aktív és a tartalékos állomány utánpótlására 

és fiatalítására van szükség, ezt pedig a kötelező sorkatonai szolgálat ismételt bevezetésével 

lehetne a leghatékonyabban elérni - írták. A vezérkar a kezdeményezést, miszerint a kötelező 

szolgálatnak négy hónapig kellene tartania, már továbbította is a köztársasági elnöknek, aki 

egyúttal a hadsereg főparancsnoka is. Javaslatának megtétele előtt a katonai vezetés felmérte 

Szerbiának mint katonailag semleges országnak az általános biztonsági helyzetét és azokat a 

kihívásokat, amelyekkel potenciálisan szembesülhet. 

 

Munka és siker 
2024. január 4. – Magyarszo.rs 

Az óév vége nemcsak az újévi fogadalmak megtételére alkalmas, hanem arra is, hogy számot 

adjunk, vessünk a múlt év történéseiről, hogy azokat kiértékelve, az újévtől még nagyobb 

lendülettel vethessük bele magunkat az újabb kihívásokba. Nincs ez másképpen a 

magyarcsernyei Ady Endre Művelődési Egyesületben sem, ahol Hódi Judit elnöknő az óév 

történéseit értékelte. – Egyesületünk sokrétű és szerteágazó munkát folytat, és a legnépesebb 

civil szervezetnek számít Magyarcsernyén. Jelen pillanatban több mint hetven taggal 

büszkélkedhetünk, így ősszel a három helyett négy tánccsoporttal kezdtünk el dolgozni Palotás 

Lengyel Anna, illetve Cseszák Balázs és Cseszák Korcsik Anikó vezetésével, illetve a kettő 

helyett három citeracsoportot tudtunk elindítani Flaman István citeraoktató vezetésével. Az 

asszonykórusunk is folyamatosan dolgozik azóta, hogy újraszerveződött, illetve a felnőtt 

zenekarunk is hetente próbál, részt vesz a rendezvényeinken – kezdte az összegzést Hódi Judit. 

 

A hagyományos vajdasági lakodalmak hangulatát idézi a Durmoló tábor 
2024. január 4. – PannonRTV 

A régi lakodalmak és azok zenei világa köré épül az idei Durmoló Téli Tábor témája. A zenei 

napokat ebben az évben is Tóthfaluban szervezték meg 70 résztvevővel. Nagyban folyik a 

gyakorlás, a fiatalok népdalokat tanulnak énekelni, vagy előadni hegedűn, nagybőgőn, brácsán, 

citerán, tamburán és furulyán. Többségük már járt ilyen, vagy ehhez hasonló táborban. Azt 

mondják, szeretnek ide járni. Reggel és délután is három-három órát gyakorolnak a kis 

zenészek. A Durmoló tábor témája idén a régi, hagyományos vajdasági lakodalmak köré épül. 

Az ilyen jellegű énekek annak idején inkább szomorúak voltak, mintsem vidámak, hiszen régen 

nem azzal a személlyel kötöttek házasságot, akit szerettek, hanem azzal, akit a család 

kiválasztott. 
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„A kárpátaljai magyarság egyetlen fegyvere a remény” 
2024. január 4. – karpataljalap.net 

Már hagyomány, hogy a Kárpátalja minden évi első lapszámában az elmúlt évet értékelő 

interjút közöl a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnökével. Nincs ez másként 

2024-ben sem. Brenzovics Lászlót a KMKSZ tevékenységéről, Magyarország és Ukrajna 

viszonyának alakulásáról és a kárpátaljai magyarság előtt most, az évkezdéskor felsejlő, 

reménykedésre okot adó lehetőségekről kérdeztük. – A KMKSZ működését milyen mértékben 

befolyásolja a jelenlegi háborús helyzet? – A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség több mint 

harminc évvel ezelőtt azért alakult, hogy képviselje a kárpátaljai magyarság érdekeit, segítse a 

megmaradását és fejlődését. Ennek a feladatának minden körülmények között igyekezett 

eleget tenni. Nyilván most vagyunk a legsúlyosabb helyzetben, éppúgy, mint Ukrajnának 

valamennyi polgára, hiszen ez a háború mindenre kihat, így a KMKSZ tevékenységére is. 

Mindennek ellenére sikerült a szervezetet életben tartani, a KMKSZ él, működik, s azt hiszem, 

többé-kevésbé megfelelt azoknak az elvárásoknak, amelyeket a tagságunk és magyar 

közösségünk támasztott velünk szemben. A KMKSZ által létrehozott alapítványokon keresztül 

a támogatások megérkeztek az igénylőkhöz. A Szövetség képviselői a különböző tanácsokban 

folytatták a tevékenységüket, és sikerült ebben a rendkívül nehéz időszakban 

jogsegélyszolgálatot nyújtani a rászorulóknak. Indítottunk egy olyan programot is, amelyben 

segítettük azokat a betegeket, akik nem tudják finanszírozni a kezelésüket. Nem utolsósorban, 

aktívan részt vettünk azokban a tárgyalásokban, egyeztetésekben, amelyek végül az ukrán 

nyelvtörvény és oktatási törvény módosításához vezettek. 

 

A mozgósítási törvénytervezetről tárgyal a parlament szakbizottsága 
2024. január 4. – karpataljalap.net 

Elkezdődött a mozgósításról szóló törvénytervezet vitája a Legfelső Tanács szakbizottságában. 

Az ülésen megjelent Valerij Zaluzsnyij, az Ukrán Fegyveres Erők főparancsnoka és Rusztem 

Umjerov védelmi miniszter – jelentette az RBK–Ukrajina David Arahamijára, a Nép Szolgája 

párt frakcióvezetőjére hivatkozva. A portál szerint a törvénytervezetről a Legfelső Tanács 

Nemzetbiztonsági, Védelmi és Hírszerzési bizottsága tárgyal. Mint Arahamija Telegram-

csatornáján jelezte, az egyeztetés a fegyveres erők parancsnokságával és a védelmi 

minisztérium képviselőivel több napot vesz igénybe. 

 

„Úgyis mindannyian meghalunk” – Zaluzsnij reagált állományon kívüli 

tanácsadójának felháborodást kiváltó szavaira 
2024. január 4. – karpataljalap.net 

Állományon kívüli tanácsadójának a mozgósítással kapcsolatos, felháborodást kiváltó 

nyilatkozata után Valerij Zaluzsnij lemondott az önkéntes segítőkről. Az Ukrán Fegyveres Erők 

(ZSZU) főparancsnoka hangsúlyozta, hogy az asszisztensek, tanácsadók szavai nem tükrözik 
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álláspontját – írja a DW. Zaluzsnij bejelentésének hátterében Alla Martinyuknak, a Jövő 

Védelme Alapítvány létrehozójának december 28-án az Island TV YouTube-csatornán 

elhangzott nyilatkozata áll, akit „a ZSZU főparancsnokának állományon kívüli 

asszisztenseként, tanácsadójaként” szerepeltettek. A műsorban a mozgósításról szólva 

Martinyuk azt tanácsolta az anyáknak, hogy ne dramatizálják az idézések kézbesítését 

gyermekeiknek. „Nincs szükség erre a hisztériára. Hinni kell, hogy a fiuk valóban hős, a nemzet 

színe-virága. Úgyis mindannyian meghalunk, egyikünk sem örökkévaló. De még ha így történik 

is, sokkal jobb méltósággal elhagyni ezt az életet, mint úgy, hogy rád esik egy tégla, vagy elüt 

egy autó, amikor az utcán jársz” – mondta.  

 

Magyarország segít! 
2024. január 4. – Karpat.in.ua 

Közel 500 nagyteljesítményű szünetmentes tápegység érkezett Kárpátaljára a HUSKROUA 

program keretében. A Magyarországtól kapott akkumulátorok akár 8 órán keresztül is melegen 

tudnak tartani egy lakóházat. Emellett átadták a budapesti székhelyű Nemzetstratégiai 

Kutatóintézet, valamint több más adományozó 4500 adag élelmiszercsomagját is. A magyarok 

segítenek! Magyarország segít! 

 

Ajándékcsomagokat osztott Kárpátalján a Határtalan Segítség Alapítvány 
2024. január 4. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua 

A magyarországi Határtalan Segítség Alapítvány ajándékcsomagokat hozott Kárpátaljára 

január 2-án és 3-án. Az alapítvány Svájcban, Németországban és Ausztriában indított 

cipősdoboz akciót. Az akció keretében mintegy 2 500 doboz gyűjt össze, melyeket 

Magyarországon, Lengyelországban, Romániában és Ukrajnában osztották szét. Mester János, 

az alapítvány alapítója elmondta, hogy a cipősdoboz akciót már hetedik éve szervezik meg, s a 

kezdeti nehézségeket legyőzve szerencsére idén is sok cipősdoboz gyűlt össze. Ukrajnába 

mintegy 600 ajándékcsomagot osztottak szét. 

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. január 4. – Kossuth Rádió 

 

Székelyudvarhely számos egyéb kollégiumában, vendégházában szállásolják el a vakációról a 

következő héten visszatérő diákokat – mondta el Lackó György a Tamási Áron Gimnázium 

igazgatója.  Még zajlik a nyomozás és még nincs szakértői vélemény. Mint ismeretes, a 
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tragédiában négy diák szorult a romok közé: ketten könnyebb sérülésekkel kerültek ki, egy fiú 

elhunyt, egy lány pedig azóta is kómában fekszik a kórházban. Geréb Krisztina a Tamási Áron 

Gimnázium szóvivőjével beszélgetetett. 

 

Azt ma már mindenki látja, hogy Ukrajna legfontosabb külpolitikai célja a nyugati integráció. 

Igazságérzetünk szerint már csak Ukrajna Európai Uniós és NATO-s közeledésének is 

alapfeltétele kellene, hogy legyen a jogállamiság és a nemzetiségi kisebbségek támogatása! A 

680 napja tartó orosz–ukrán háború kezdeti lendülete lelassult, fogynak a készletek, fogy a 

külföldi támogatás és az emberek türelme is. Egyre erősödnek azok a hangok, amelyek haza 

követelik a frontra küldött férfiakat.  Bocskor Andrea, beregszászi születésű EP-képviselő arra 

figyelmeztet, hogy: ,,Sokan csak szlogenekkel állnak ki Ukrajna mellett. Akik igazán átérzik az 

ország helyzetét, azoknak a békére kellene törekedniük!” . 

 

Ha van sikeres terepe a felvidéki magyar politikának, akkor az a helyi és a megyei szint. 

Nagyszombat megyében kikerültek az első kétnyelvű útirányjelző táblák, amit csak 

lehetőségként jelöl meg a törvény. Ahhoz tehát, hogy a lehetőségből valóság legyen, kellett az 

erős magyar politikai jelenlét a megyében, hangsúlyozta Berényi József, Nagyszombat megye 

alelnöke, aki egyáltalán nem bánja, hogy megszűntek a platformok a Magyar Szövetségben.  

 

Az Erdélyi Magyar Szövetség nem titkolt célja, hogy az önkormányzati munkára 

összpontosítva, a helyi önkormányzatokban hallassa a hangját. Mivel 2023 erős pályázati év 

volt Romániában, ezért fontos volt, hogy az EMSZ települési vezetői minél több pályázati pénzt 

meg tudjanak nyerni közösségeik számára. ,,Ahol bizalmat kaptunk, ott teljesíteni tudtunk.” A 

többi között erről is beszélt Csomortányi István, az Erdélyi Magyar Szövetség ügyvezető 

alelnöke évértékelő interjújában. 


